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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

کوتاه اقتصادی

قیمت بازارنوع سکه
1030000سکه تمام طرح جدید
1029000سکه تمام طرح قدیم

543000نیم سکه
289000ربع سکه

193000گرمی
105420هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3472دلار
3960یورو
4950پوند

955درهم
1238لیرترکیه

* پیش فــروش مرحلــه دوم بلیت قطار در ســال جدید برای بــازه زمانی 
اول اردیبهشــت تــا 10 خــرداد 95، از روز دوشــنبه 23 فروردیــن مــاه 
آغاز می شــود.هموطنان برای اطلاعات بیشــتر درباره ســفر بــا قطارهای 
رجــاء اعم از نشــانی دفاتر فــروش، قیمت بلیت، موجــودی بلیت و از این 
قبیــل می تواننــد به صورت شــبانه روزی با ســامانه ارتباط با مشــتریان 
این شــرکت با شــماره تلفن هــای 1539 )تهــران( و 021-55122417 
)شهرســتان ها( تماس بگیرند یا به ســایت اینترنتی این شــرکت به نشانی

www.raja.ir مراجعه کنند.
* ســازمان تأمین اجتماعــی، نحوه دریافت حــق بیمه برمبنای 
دستمزدهای سال 95 را مشخص کرد.براساس دستورالعمل سازمان 
مذکور حداقل دستمزد روزانه مبنای وصول حق بیمه شدگان مشمول 
قانون تأمین اجتماعی به استثناء رانندگان حمل و نقل عمومی بین 
شهری و فعالیت های دارای دســتمزد مقطوع در سال 1395 مبلغ 
270 هزار و 722 ریال )270722 ریال( اعلام می شود.همچنین سایر 
سطوح دستمزدی براساس آخرین دستمزد روزانه سال 1394، معادل 
14 درصد افزایش می یابد مشروط بر اینکه از حداقل دستمزد روزانه 
کمتر نباشد.بر این اساس مبنای پرداخت حق بیمه آن گروه از بیمه 
شدگان اختیاری که مبنای پرداخت حق بیمه آنان در سال 1394 از 
رقم روزانه 270 هزار و 722 ریال )270722 ریال( بیشــتر می باشد، 
همانند سایر سطوح دستمزدی افزایش یافته است، مشروط بر اینکه 
از حداقل دســتمزد روزانه به مبلغ 270 هزار و 722 ریال )270722 

ریال( کمتر نباشد.
* بانــک صادرات ایران به مناســبت حلــول ماه مبارک رجــب به منظور 
افزایش رفاه حال بازنشســتگان، صــدور کارت های اعتباری به منظور خرید 
کالای ایرانی برای بازنشســتگان را در دســتور کار قرار داد. براین اســاس 
بازنشستگان صندوق بازنشستگی کشوری که حقوق خود را از طریق شعب 
بانک صادرات دریافت می نمایند می توانند با مراجعه به وب سایت این بانک 
به نشــانی www.bsi.ir نســبت به تکمیل اطلاعــات موردنیاز و اخذ کد 
رهگیری اقدام و پس از دریافت پیامک از ســوی بانک و نیز اعلام در سایت 
مذکور می بایســت جهت دریافت کارت صادره و تکمیل پرونده خود همراه 
کارت ملی و تصویر آن به شــعبه اعلام شده مراجعه نمایند.شایان ذکر است 
کارت های اعتباری خرید کالای ایرانی صرفاً در پایانه های فروش شــرکت ها 
،(www.dolat.ir) و نمایندگی هایــی که نام آنها در ســایت  های دولــت

شــاپرک (www.shaparak.com) و وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
(www.mimt.gov.ir) ذکر شده، قابل استفاده می باشد و نرخ سود اعتباری 
این کارت ها 12 درصد، مدت بازپرداخت آن 24 ماهه و با ارایه گواهی کسر 

از حقوق قابل پرداخت است.

یک جوان کوشا و کارآفرین کردستانی با پشتکار و همت خود 
توانسته است با دستان خالی کار اقتصادی را شروع کند و درحال 

حاضر هم 70 گوسفند پرواری دارد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جهادی، ایوب باتمانی جوان کوشا و کارآفرین 
کامیارانی است که با پشتکار و همت خود ثابت کرده خواستن توانستن است 

و می توان با دستان خالی اما با همت عالی معجزه کرد.
وی با تکیه بر توانایی های خود و دریافت تســهیلات از ســازمان بسیج 

سازندگی توانسته در عرصه پرورش دام سبک موفقیت کسب نماید.
ایــوب باتمانی به عنوان یک دامدار کوشــا که بــه اقتصاد مقاومتی در 
شهرســتان کامیاران عینیت بخشیده، از 2 سال پیش با دریافت تسهیلات 
قرض الحسنه از سازمان بسیج سازندگی کامیاران فعالیت های خود را در زمینه 
پرورش بره و پرواربندی گوسفند شروع کرد، کم کم کارش را گسترش داد و 

در حال حاضر 70 رأس گوسفند و بره جهت پروار بندی دارد.
او درباره مهم ترین انگیزه خود می گوید: علاقه اینجانب به امور زراعی و 

دامی بوده که این خود سببی شد تا با دستان خالی و بدون هیچ سرمایه ای 
در این راه گام نهم و با پشــتیبانی های بســیج سازندگی و تعهد وجدانی به 
طرح اقتصاد مقاومتی کارم را شروع نمایم؛ همچنین کسب درآمد نیز از جمله 

فاکتورهایی است تا فعالیتم در این زمینه را ادامه دهم.
این کارآفرین کردســتانی درباره ســرمایه اولیه کارش هم گفت: برای 
شــروع کار پرواربندی 100 هزار و 500 هزار تومان نمی تواند سرمایه باشد؛ 
برای سرمایه گذاری حداقلی باید چند میلیون تومان پول و همچنین محلی 
برای کارگاه در نظر داشته باشید. براساس پشتکارخودم برای انجام این کار، 
تصمیم گرفتم از طریق ســازمان بسیج اقتصادی سرمایه دریافت نمایم و با 

اجاره محلی در روستای »علی آباد« در حومه کامیاران دست به کارشوم.
ایوب باتمانی درباره استفاده از وام بانکی هم تأکید کرد: صرفا مبلغ 150 
میلیون ریال از بسیج سازندگی با کارمزد بسیار پایین دریافت نموده ام و تاکنون 
از جایی یا بانکی وام دریافت نکرده ام، با مساعدت های سازمان قرار است در 
سال آتی 150 میلیون ریال دیگر در جهت گسترش کارگاه دریافت نمایم.

گفتنی اســت در این طرح به صورت مســتقیم روزانه 3 نفر مشغول به 
کار شده اند و به صورت غیرمستقیم نیز 7  نفر از آن کسب درآمد می کنند.
وی با اشــاره به مشکلات این طرح خاطرنشان کرد: مهم ترین مسئله و 
مشــکل، کمبود فضای دامداری و قیمت بالای نهاده های دامی از قبیل جو، 
علوفه و خوراک اســت و البته مشکل واســطه ها، بیمه و عدم توجه به زیر 
ســاخت های کارگاه های تولیدی از جمله آب و برق از مشکلات این طرح ها 

می باشد.
این جوان کارآفرین و سخت کوش افزود: من کار خودم را با پرورش چند 
بره شروع کردم و کم کم آن را گسترش دادم که تاکنون به این سطح رسیده 
اســت، نمی خواهم عنوان کنم که کار خیلی راحتی اســت و هیچ مشکل و 
دردسری ندارد؛ مشکلات همه جا است فقط کمی همت می خواهد؛ اینها را 
بیان داشتم تا دیگر جوانان به اشتغال و خوداشتغالی روی آورند و از طریق 
راهکارهایی که در چهارچوب اقتصاد مقاومتی ایجاد شده است برای کمک 

به تولید داخلی و کسب معاش فعالیت نمایند.

ماجرای موفقیت یک جوان کارآفرین

با مشــخص شدن بی فایده 
بودن برجام شاخص بورس تهران 
برای دومین هفته متوالی در سال 

جدید باز هم افت کرد.
دماسنج بازار سهام دیروز نیز با 
کاهش 98 واحدی به رقم 80 هزار 
و 654 واحــد رســید و پیش بینی 
می شــود این روند نزولی امروز هم 

ادامه داشته باشد. 
برخی فعالان بورس معتقدند با 
گذشت حدود 3 ماه از اجرای برجام 
هنوز اتفاق خاصی در اقتصاد ایران 
رخ نداده و اگــر این وضعیت ادامه 
داشته باشد یقینا در آینده هم اتفاق 

مثبتی رخ نخواهد داد.
بر این اســاس چون بازار سهام 
همــواره به عنــوان ویترین اقتصاد 
کشــور عمل کرده اســت بنابراین 
پیش بینی می شود در صورت ادامه 
شرایط  فعلی اقتصاد و نیز با توجه 
به نقض مکرر برجام از سوی آمریکا 
و غرب و عدم اجرای تعهداتشــان 
انتظار  نبایــد  بورس  ســهامداران 
ســودآوری بازار ســرمایه را داشته 

باشند.
نیز  گفتنی است هفته گذشته 
بورس تهران شاهد افت شاخص ها 
بود و شاخص کل از کانال 81 هزار 

واحدی به 80 هزار واحدی سقوط 
کرد و فعلا در این کانال درجا می زند.
در همین حال خبرگزاری فارس، 

دیروز گــزارش داد  که بازار در روز 
شنبه در نماد معاملاتی خودرویی ها 
به ویژه در گروه ســایپا همســو با 

برخی خبرســازی های تکراری که 
همزمان با دیدار تعدادی از کارگزاران 
و ســرمایه گذاران بــورس در روز 
پنجشــنبه از این شرکت انجام شد 
شاهد شکل گیری صف های خرید و 
انباشته شدن تقاضا بود هر چند که 
سهامدار حقوقی ترجیح داد، از این 
فضای شــکل گرفته با هدف تامین 

نقدینگی به خوبی استفاده کند.
در گروه خودرویی ها وعده های 
مکرر مدیران این شرکت ها در حالی 
است که شــرکت های خودرویی به 
لحــاظ بدهی های بانکــی و زیان 
انباشته بالا با مشکلات مالی دشواری 

دست و پنجه نرم می کنند.
در این میان برخی کارشناسان 
از بدهی 40 هــزار میلیارد تومانی 
خودروسازان کشور به شبکه بانکی 
خبر می دهند و عنوان می کنند که 
خودروســازان داخلی به لحاظ بازار 
فروش و مجموع هزینه های مالی و 
ســربار خود از منظر اقتصادی هیچ 
ندارند  ادامه فعالیت  برای  توجیهی 
امــا حمایــت صرف دولــت از این 
صنعت باعث شده تا چیزی به معنای 
ورشکستگی برای خودروسازان وجود 
نداشته باشد و تنها بر مبنای خبر و 

شایعه نوسان کند.

عضو هیئت علمی دانشگاه 
علامه طباطبایی گفت: قیمت 
خودرو در ایران هیچ تناسبی 

با درآمد مردم ندارد.
علی خاکساری در گفت وگو 
با ایســنا افزود: در مقایســه با 
بین  قیمتهای جهانی و تناسب 
قدرت خرید مصرف کنندگان با 
قیمت خودرو نرخ این محصولات 
در ایران حداقل دو برابر قیمتهای 

جهانی است.
وی اضافــه کــرد: قیمــت 
خودروهــای داخلــی نــه تنها 
نبایــد افزایش یابــد بلکه نرخ 

ایــن محصولات بایــد به نصف 
قیمت های فعلی کاهش یابد.

کرد:  اظهــار  همچنین  وی 
خودروســازان تنها منافع خود 
را در نظر می گیرنــد و همواره 
به دنبال افزایش قیمت هستند.

عضو هیئت علمی دانشــگاه 
داد:  ادامــه  علامــه طباطبایی 
بنابراین در این شــرایط شورای 
رقابت باید نسبت به بررسی دقیق 
هزینه های تولید خودرو در کشور 
اقدام کرده و قیمت خودروهای 
داخلی را بــه نصف قیمت های 

فعلی کاهش دهد.
خاکساری افزود: خودروسازان 
هزینه های سربار و غیر ضروری 

زیادی دارند و این هزینه ها را از 
جیب مصــرف کنندگان تأمین 

می کنند در حالی که باید نسبت 
به اصلاح عملکرد خود اصلاح و 

هزینه هایشان را کاهش دهند.
وی با بیــان اینکه به عنوان 
مثال خودرویی در تهران تولید و 
برای رنگ بدنه به کرمان منتقل 
و دوباره بــرای مونتاژ به تهران 
آورده می شود، تصریح کرد: قرار 
هزینه  کنندگان  مصرف  نیست 
بی تدبیــری و برخــی اقدامات 
بنابراین  بدهند  را  خودروسازان 
اگر شــورای رقابت بخواهد در 
قیاس با قیمت های جهانی قیمت 
خودروهای داخلی را تعیین کند 
قیمت های فعلــی باید به نصف 

کاهش یابد.

عضو هیئت علمی دانشگاه:

قیمت خودرو هیچ تناسبی با درآمد مردم ندارد

یک کارشــناس بازار کار گفت: قاچــاق کالا نتیجه عدم حمایت از 
برندهای داخلی است.

عبدالله مختاری در گفت وگو با ایســنا افزود: اگر امــروز تولید داخلی مورد 
بی مهری قرار می گیرد برای آن است که از برندهای داخلی حمایت نکردیم و چون 
از نظر سیاسی واردات کالا به نفعان بود باب واردات بی رویه به کشور را باز کردیم.
وی اظهار کرد: وقتی آمار کالای قاچاق اعلام می شود یعنی اینکه جلوی آن 
گرفته نمی شــود و به تناســب آن به تولید داخلی بها داده نمی شود در حالی که 
وقتی می توان از کاهش آمار قاچاق سخن گفت که به معنای واقعی جلوی واردات 

آن گرفته و اراده قوی برای مقابله با آن وجود داشته باشد.
وی ادامه داد: تا چند سال قبل بسیاری از برندهای معتبر ایرانی لوازم خانگی 
و صوتی و تصویری کشــور را تولید می کردند اما امروز کجا هســتند و چرا دیگر 
نامی از آنها برده نمی شــود؟به اعتقاد مختاری زمین گیر شــدن بخش اعظمی از 
تولید کنندگان و از رده خارج شدن بسیاری از تولیدات و برندهای داخلی ناشی 
از سیاستگذاری های غلطی است که جوانان را بیکار و مردم را به خرید و مصرف 
کالاهای خارجی ترغیب کرده است.این کارشناس بازار کار در ادامه تعبیر »اقتصاد 
مقاومتی، اقدام و عمل« را قانونگرایی و عمل به قانون و مقررات دانست و گفت: 
بسیاری از مشکلات کشور ناشی از بی قانونی و فرار از اجرای قانون است در حالی 
کــه اگر در تمام موضوعات قانون و مقررات را رعایت کنیم و مد نظر قرار بدهیم 
مشکلات مملکت حل می شود. وی ادامه داد: سالهای سال است که دستگاهها و 
نهادهای ذیربط درگیر ساماندهی اتباع بیگانه و بازگرداندن اتباع بیگانه غیرمجاز 
هستند ولی چرا جلوی واردات غیر قانونی آنها گرفته نمی شود چون عزم و اراده 

جدی برای مقابله با این موضوع نیست و به قانون عمل نمی شود.

کارشناس بازار کار:
قاچاق کالا نتیجه عدم حمایت

 از برندهای داخلی است

رئیس اتحادیه لوازم خانگی گفت: امسال با بررسی مدارک و مجوزهای 
شرکت ارائه دهنده خدمات پس از فروش، گارانتی های غیرمجاز را از سطح 

بازار لوازم خانگی جمع آوری می کنیم.
محمد طحان پور در گفت وگو با فارس در مورد فعالیت های گارانتی های متفرقه 
اینگونه توضیح می دهد که برخی از فروشندگان خود مستقیم به صورت موازی از 
کشورهایی همچون امارات و از طریق گمرکات رسمی لوازم خانگی را وارد می کنند 
که حق و حقوق دولت را هم می پردازند. اما از آنجایی که این کالا به طور موازی 
وارد شــده گارانتی که روی کالا در نظر می گیرند مربوط به یک شرکت متفرقه 
است که نحوه خدمات رسانی آن مشخص نیست.وی در پاسخ به اینکه اتحادیه در 
این زمینه تاکنون چه برخوردی داشته اظهار داشت: اولین کار ما در سال 95 این 
است که برخورد با گارانتی های متفرقه را به طور جدی تشدید کرده و در دستور 
کار قرار دهیم.به گفته طحان پور در گام اول متولیان این شرکت ها را به اتحادیه 
دعوت کرده و اســناد و مدارک لازم را از آنها درخواست می کنیم.وی اضافه کرد: 
تمام آنهایی که خدمات گارانتی ارائه می کنند باید از شرکت خارجی مجوز داشته 
باشــند و در عین حال تمام گارانتی های متفرقه را از شرکت های اصلی استعلام 
می کنیم که آیا مجوز گرفته اند یاخیر. رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی 
به این نکته هم اشــاره کرد: که ثبت شماره تماس شرکت های خدمات پشتیبان 
در ســامانه 118 یکی دیگر از مشــکلاتی است که بنا داریم تا در سال 95 آن را 

اصلاح کنیم تا تنها شماره شرکت های گارانتی معتبر در این سامانه ثبت شود.
بنابراین گزارش: در حال حاضر برای دریافت شماره شرکت های ارائه دهنده 
خدمات پس از فروش و تماس با ســامانه 118 چندین شــماره به مخاطب ارائه 
می شود که مشخص نیست کدام یک نمایندگی اصلی و معتبر محسوب می شود.

رئیس اتحادیه لوازم خانگی:
گارانتی های غیرمجاز و تقلبی 

از بازار جمع می شود

مشــاور اتحادیه پوشاک از 
به  ایرانی  کارگر  هزاران  بیکاری 
دلیل واردات بی رویه پوشــاک 

ترکیه خبر داد.
در  صدق آمیــز  محمدجــواد 
گفت وگو با نسیم آنلاین در رابطه با 
وضعیت کنونی بازار پوشاک داخلی 
بیان داشــت: طی دو ســال گذشته 
وضعیت بازار پوشاک ایران مانند سایر 
بازارها دچار رکود بوده که البته شاید 
رکود در سال 94 مانند سال 93 بود، 
اما یک تفاوت بزرگ وجود داشــت و 
آن هم این بود که ما ســال گذشته 
نسبت به سال 93 آمادگی بیشتری 

در مواجهه با موضوع رکود داشتیم.

وی ادامه داد: همین آمادگی باعث 
شده بود تا آسیب های ناشی از رکود 
بازار کمتر گریبان این صنف را بگیرد 
اما در کل می توان گفت سال 94 هم 
دستخوش رکود بودیم و اجناس در 
انبارها ماند و بسیاری از آن ها باز هم 
به فروش نرسید و این در حالی است 
که در کل ظرفیت تولید بســیاری از 
کارخانه هــا و مراکز تولیدی کاهش 

چشمگیری داشته است.
مشاور فرهنگی اتحادیه پوشاک 
تصریح کرد: فروش پایین در سال 94 
و حتی در آستانه ایام عید باعث شد تا 
در حقیقت نه تنها انبارها بلکه سطح 
فروشــگاه ها نیز مملو از جنس باشد 

به طوری که بســیاری از این کالاها 
از مد خارج شــده و قابل استفاده در 
زمان های آینده هم نیستند بنابراین 
همــکاران ما ضرر و زیــان زیادی را 

متحمل شدند.
وی گفــت: یک موضــوع دیگر 
این اســت که حداقل یک سهم 30 
تا 35 درصد بازار پوشــاک در سطح 
بین المللی متعلق به فست فشــن ها 
اســت که قبلا در ایران ســهم آن ها 
حدود یک نهایتا 2 درصد بود اما در 
شــرایط جدید و به دلیل ورود چند 
مارک ترکیه ای به ایران که برندهای 
معتبری هم نیستند امروز یک سهم 
سی درصدی برای این مارک ها ایجاد 

شده است و اینها در واقع سهم بازار 
شرکت های ایرانی را می گیرند. 

وی اظهار داشت: صدمه به صنعت 
پوشــاک ایران زیان زیادی را متوجه 
اقتصاد کشور خواهد کرد اما با روند 
پیــش گرفته و در صــورت حمایت 
نکــردن آن باید منتظر این صدمات 
باشیم به طوری که می توان گفت که 
بیــش از چند ده هزار نفر کارگران و 
فعالان این حوزه در تهران بیکار شدند 
زیــرا 7 هزار تولیدکننده این صنعت 
مجبور شــدند 40 درصــد ظرفیت 
تولید خــود را کاهش دهند بنابراین 
بیکار شدن آن ها چیزی خلاف ذهن 

نخواهد بود.

اتحادیه پوشاک خبر داد

خانه نشینی هزاران کارگر به دلیل واردات لباس های خارجی

تسلیت
همکار محترم جناب آقای نجفی 

سردبیر کیهان انگلیسی
مصیبت درگذشــت برادر گرامیتان را تســلیت عرض نموده و از 
خداونــد متعال برای آن مرحوم غفران و رحمت واســعه الهی و 
برای شما و دیگر بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت می نمائیم.
سرپرست، مدیران و کارکنان موسسه کیهان

با گذشــت حدود 3 ماه از اجرای برجام، فعالان اقتصادی معتقدند 
علی رغم ادعاهای دولت روحانی مبنی بر گشایش اقتصادی، برجام تاکنون 

هیچ فایده  اقتصادی نداشته است.
مجتبی پیشــوایی فعال اقتصادی و واردکننده نشاســته و مواد شیمیایی در 
گفت وگو با نیم در پاسخ به این سؤال که »به عنوان یک فعال اقتصادی و بازرگانی، 
آیا بعد از برجام اتفاق خاص و مثبتی در اقتصاد مشاهده کردید« اظهار داشت: بعد از 
برجام هیچگونه اتفاق خاصی نیفتاد. در امر واردات کالاهایی که من انجام می دهم، 

خلاف ادعای مسئولان، انتقال وجه و حواله در زمان بیشتری انجام می شود.
وی افزود: مصرف کنندگان کالایی که به کشــور وارد می کنم )علی الخصوص 
مواد شــیمیایی( همچون در سال 94، خریدی انجام نمی دهند و انبارها مملو از 
کالای ساخته شده است. همکاران من کالا وارد کرده اند، ولی خریدار کمی وجود 
دارد. در حال حاضر به دلیل وجود کالای وارد شــده زیاد در بازار و انبارها، نبود 
خریدار، همکاران ما کالای خودرا با ضرر می فروشــند تا بتوانند نقدینگی خود را 
تامیــن کنند و بعضا چک خود را پاس کنند. خیلی از دوســتان من با توجه به 

وضعیت پیش آمده، دفتر بازرگانی خود را بستند.
این فعال اقتصادی در خصوص امکان نقل و انتقال پول از طریق سوئیفت و 
ال سی بعد از برجام نیز عنوان کرد: فعلا نه سوئیفت باز شده و نه هیچ بانکی برای 
ما ال سی می زند. من بیشتر از کشور تایلند کالا وارد می کنم و در زمان حاضر به 
دلیل عدم وجود کارگزار بانکی ایرانی در آن کشور، سوئیفتی انجام نمی شود و کما 

فی السابق به صورت حواله، ارز را برای فروشندگان ارسال می کنم.
این فعال اقتصادی در پیش بینی خود از وضعیت اقتصاد کشــور در سال 95 
گفت: مطمئن هستم سال 95 فرقی با سال 94 ندارد. مگر چه اتفاقی افتاده است 
که دولتمردان فکر می کنند سال جاری، سال متفاوتی خواهد بود. به نظرم دولت 

یک طرف ترازو را نشان مردم می دهد.
پیشوایی ادامه داد: دولت نظرش این است که اگر آمریکا پول های ایران را آزاد 
کرد )که فعلا خبری نیست و به بهانه های واهی، توقیف می کند( آنها را صرف تولید 
و سرمایه گذاری می کند. این یک طرف قضیه است. مگر الان مشکل تولید کشور 
ما فقط نبود ســرمایه و ظرفیت تولید پایین تولیدکنندگان است؟ خیر، در کنار 
تولیدکننده، باید مصرف کننده را هم دید. انبارهای مملو از جنس تولیدکنندگان، 
گویای مطلب دیگریست. انبار کفش یکی از دوستان بنده پر از کیف و کفش است، 

ولی خریدار وجود ندارد که انبارش را خالی و تولید را از سر بگیرد.
وی عنوان کرد: حرف من این اســت جیب مردم خالی است. به دلیل گرانی 

کالاها، مردم توان خرید خوبی ندارند.
ال سی باز نمی شود که هیچ، حسابم را هم بستند

یک تولید و صادرکننده سنگ های ساختمانی هم در گفت وگو با تسنیم در 
خصوص مسائل پیرامون نقل و انتقال پول در عرصه بین المللی اظهار داشت: اخیرا 

3 حواله من را به خاطر اینکه نام ایران روی آنها قید شده بود، برگشت زدند.
ندا زمانی افزود: این حواله در حســاب های ایران نیز نبوده اما چون نام ایران 
در آنها درج شده بود، برگشت خورد و حساب را بستند و گفتند چرا با ایران کار 
می کنید؟بازرس اتاق بازرگانی ایران و چین ادامه داد: ما هنوز »ال سی« نمی توانیم 
باز کنیم و بانک های خارجی زیر بار نمی روند و برای تجارت خود مجبور به استفاده 
از روش DP یا »مدارک در برابر پرداخت« هســتیم و آخرین »ال ســی« که باز 
کردم مربوط به سال 87 است.این فعال بخش خصوصی تاکید کرد: 2 روز پیش 
برای چک کردن اینکه تحریم ها برداشــته شده است و می توانم پرداخت کنم یا 

خیر، به بانک صادرات رفتم که با جواب منفی روبه رو شدم.
زمانی درباره باز شدن سوئیفت گفت:  با سوئیفت کاری برای ما انجام نمی شود 
و به نظر من باز شــدن آن حقیقت ندارد، شما یک بانک به من معرفی کنید که 

پول خود را از آن طریق به ایران وارد کنم.
بانک های بزرگ نمی خواهند با ایران ارتباط برقرار کنند

 یک عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران نیز 
در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه در حال حاضر مشکل بزرگ کشور این است که 
بانک های بزرگ نمی خواهند با ایران ارتباط برقرار کنند، اظهار داشت: کمپانی هایی 
که با ایران کار می کنند اکثراً حساب شان در بانک های بزرگ اروپاست و این بانک ها 
با توجه به جریمه های سنگینی که در طول تحریم از سوی آمریکا شدند و به نوعی 
ترسیده اند می خواهند تا زمانی که خود بانک های آمریکا هم نسبت به ارتباط با 

بانک های ایرانی اقدام نکرده اند دست از این کار بکشند.
رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو با بیان این که به این ترتیب بانک های ایران 
مجبورند با بانک های کوچک خارجی به عنوان واسطه بین بانک ایران و بانک های 
بزرگ کار کنند، گفت: این کار هم هزینه را افزایش می دهد و هم به زمان بیشتری 
نیاز دارد و با توجه به این که زمان مذاکره در ال ســی 21 روز تعیین شــده است، 
گاهی اســناد، بیات و تبدیل به مصیبت می شود، چرا که بانک ها باید اسناد را به 
نوعی رفاقتی قبول کنند. ناصر ریاحی تصریح کرد: بنابراین نتیجه این شــده که 
ســوئیفت برقرار است، اما امکان گشایش ال سی برای شرکت های ایرانی به دلیل 
عدم تمایل بانک های خارجی هنوز فراهم نشــده و همان زمانی که در گذشــته 
طول می کشید تا از طریق واسطه اقدام به انتقال وجه شود وجود دارد و هزینه ها 

نیز همان مقدار است.

فعالان اقتصادی:

برجام تاکنون هیچ فایده ای
 نداشته است

در جمع مدیران بنیاد مسکن

رـوحانی: در طرح مسکن مهر نیازمندی های اساسی مسکن لحاظ نشده است!
سرویس اقتصادی 

جمع  در  رئیس جمهــور 
مدیران بنیاد مســکن بدون 
اشاره به نتیجه اقدامات دولت 
یازدهم برای خانه دار شــدن 
با  گذشته،  در سه سال  مردم 
انتقاد از طرح مســکن مهر، 
این پروژه را فاقد امکانات لازم 

توصیف کرد!
به گزارش ایرنا، حسن روحانی 
روز گذشــته در دیــدار با اعضای 
شورای مرکزی بنیاد مسکن انقلاب 
اســلامی با اشاره به اینکه شاید با 
صرفه ترین کار در گذشته این بود 
که به بافت فرســوده توجه بیشتر 
تامین مسکن در  می شــد گفت: 
داخل شهر یا اطرف آن با مسکن 

مهر در بیابان فرق دارد.
وی افزود: دولــت یازدهم در 
زمینه مســکن چنــد برنامه دارد 
که از جمله آنها صندوق پس انداز 
جوانان است تا با پس انداز آنان در 
کنار کمک هایی که بانک مسکن 
از طریق تسهیلات در اختیارشان 
قرار می دهد بتوانند صاحب مسکن 

شوند.
روحانــی با مرتبط دانســتن 
خانه ســازی و راه ابراهیمی تأکید 
کــرد: به رغم این که جهان خلقت 
همه عرصه وجودی خداوند است 
ولی بیتی را به نــام خانه خدا در 
نظر گرفته است تا محل عظمت و 
عبادت مسلمانان و مردم باشد، پس 
خانه سازی و ساخت مسکن اقتدا به 

راه ابراهیمی است.
رئیس جمهــور همچنیــن در 
اظهاراتی قابل تأمل و برخلاف آمار 
موجود از نقدینگــی و پایه پولی 
گفت: در دولت یازدهم تلاش شد تا 
تورم مهار شود به رغم این که دولت 
گذشته برای جبران شکاف مسیری 

را انتخاب کرد که خطرناک بود و 
آن اســتفاده از پول بانک مرکزی 
برای ساخت مسکن بود که ریسک 
بسیار بزرگی به حساب می آید و به 
تعبیر من پول بانک مرکزی صرفا 
باید در شرایط اضطرار و آن هم در 
حد محدود که از خطر نجات پیدا 

کنیم، مورد استفاده قرار گیرد.
روحانی تصریح کرد: متاسفانه 
در آن دوران پول بانک مرکزی وارد 
مسکن شــد که عامل بزرگ تورم 
گردید و این کار به نوعی برداشت 
از جیب مردان است چرا که عامل 
اصلی تورم کسری بودجه می باشد.

پس این همه نقدینگی 
کجاست؟!

روحانی افزود: ما برای کنترل 
تورم از آغاز دولت یازدهم مهم ترین 
راه را مســئله پایــه پولی و عدم 
بهره بــرداری از پول بانک مرکزی 
در روزهای سخت قرار دادیم اگرچه 
بانک مسکن معضلی شد پیش پای 
دولت یازدهم ولی چون دولت قبل 
تعهداتی را به مردم ایجاد کرده بود، 
دولــت یازدهم باید آن را به دوش 

می کشید.
اما علی رغم ادعای رئیس جمهور 
بررسی آمارهای رسمی حکایت از 
آن دارد که ابتدای مرداد ماه سال 
1392 که روحانی زمام قوه مجریه 
را به دســت گرفت، رقم پایه پولی 
95/8 هــزار میلیارد تومان بود که 
در طول عمر دولت یازدهم بیش 
از 40 هزار میلیارد تومان افزایش 
یافته است. نقدینگی هم در دولت 
روحانی از رکورد هزار هزار میلیارد 
تومان عبور کــرد. بنابراین با یک 
حساب ساده می توان تصور کرد که 
در دولت قبل منابع بانک مرکزی 
حداقل برای ســاخت مسکن مهر 
هزینه شده است ولی معلوم نیست 

ایــن حجم از افزایــش پایه پولی 
ونقدینگی در دولت یازدهم اگر به 
گفته رئیس جمهور برای ســاخت 
مسکن اســتفاده نشده از کجا سر 

درآورده است؟
رئیس جمهور در ادامه سخنان 
خــود در جمع مســئولان بنیاد 
مســکن تصریح کرد: مگر مسکن 
مهر قرار بود به صورت ساختمان 
دارای دیــوار و ســقف باشــد؟ 
نیازمندی های طرح مسکن چطور 
تامین می شود؟ پلیس، بهداشت، 
آموزش، آب، برق و گاز هیچ یک از 
اینها در نظر گرفته شده بود؟ پس 
برای حل مسکن باید راه صحیح را 

انتخاب کنیم.
صحبت هایــی  در  روحانــی 
متناقض در رابطه با وظیفه بخش 
خصوصی و دولتی در تأمین مسکن 
جامعه هــم گفت: مــا در زمینه 
مسکن در کشور، بخش خصوصی 
توانمنــدی که بــاری را به دوش 
بگیــرد، زیاد نداریم و این مهم در 
بســیاری از کشورها توسط بخش 
خصوصی انجام می شود و در ادامه 
با عقب نشینی از جایگاه دولت در 
حل معضل مســکن، خاطرنشان 
کــرد: اگر فکر کنیم با پول دولتی 
مشــکلات جامعه حل می شــود 
درست نیست. در اقتصاد مقاومتی 
نیازمند ســرمایه هستیم و باید از 
بخش خصوصی و جذب ســرمایه 
داخلی و خارجــی در زمینه های 
مختلف از جمله مسکن بهره مند 

شویم.
گفتنی است مسکن مهر اقدامی 
عملی از سوی دولت برای اجرای 

فرمان امام )ره( و متن قانون اساسی 
برای تأمین مسکن مورد نیاز اقشار 
ضعیــف جامعه بود کــه هر چند 
ادعای عمل به آن در شــعارهای 
دولت به وفور قابل مشاهده است 
امــا با آنچه در واقعیت مشــاهده 
می گردد هیچگونه همخوانی ندارد 
و حتی دولت مدام تلاش می کند 
پای خود را از ماجرای تولید مسکن 

بیرون بکشد.
انتقادات  علی رغــم  همچنین 
دولت از کمبود امکانات زیربنایی 
مسکن مهر، گفته می شود بخش 
مهمی از حــدود 600 هزار واحد 
مسکن مهری که ادعا می شود در 
دولت یازدهم به اتمام رسیده، فاقد 
امکانات زیربنایی و خدمات عمومی 
بوده که از قضا هزینه برتر از ساخت 

خود مسکن مهر بوده است.
وعده تامین مسکن ارزان

شــایان ذکر اســت با وجود 
گذشــت بیش از نیمــی از عمر 
دولــت یازدهم، کمــاکان برنامه 
مدونی از ســوی دولت برای حل 

مشکل مســکن دیده نشده است. 
ضمن اینکه طی این مدت مسکن 
مهر نیز عملا به محاق رفته و حتی 
با وجود اینکــه رئیس جمهور در 
سخنان انتخاباتی خود وعده ادامه 
مسکن مهر با رفع نواقص آن را داده 
بود، اما با گذشت قریب به سه سال 
از عمر این دولت بیشــتر شاهد به 
حاشــیه راندن این طرح بودیم تا 

پیگیری رفع نواقص و ادامه آن.
در اوایــل پیــروزی روحانی 
در انتخابــات، یــک خبرگزاری 
با مــرور وعده های  حامی دولت 
رئیس جمهور در حوزه مســکن، 
از قول وی نوشــت: »با توجه به 
اینکه تأمین مسکن نقش مهمی 
در آرامش روحــی خانوارها دارد 
تأمین مسکن ارزان جزء برنامه های 
دولت تدبیر و امید است... ساخت 
مسکن مهر کار پسندیده ای است 
اما اشــکالاتی دارد که در دولت 
جدیــد برطرف می شــود... برای 
حفظ ثروت، پول های سرگردان به 
بخش مسکن آمد که باعث افزایش 

قیمت خانه شده است«
طرحی پسندیده

 اما مزخرف!
در ادامه آخونــدی، وزیر راه و 
شهرســازی دولت یازدهم نیز در 
جلســه رای اعتماد خود قول داد 
پروژه های مســکن مهر را تکمیل 
کند. یکــی از وعده های وزیر راه و 
شهرسازی اتمام و تحویل پروژه های 
نیمه تمام مسکن مهر در سال 94 
بود، چنانچه وی در آبان ماه سال 
93 با تاکید بر اینکه تمام تعهدات 
دولــت قبل در خصوص مســکن 
مهر با قوت پیگیری می شود، ابراز 
امیدواری کرد که پروژه مسکن مهر 
در سال 94 جمع شود. اما این وعده 
وزیر راه و شهرســازی در سال 94 
رخ نداد و به سال 95 موکول شد.

امــا از وزیری کــه بعدا طرح 
مسکن مهر را »مزخرف« و اقتصاد 
برانداز خوانده و بارها عدم همراهی 
خود را بــا این طرح نشــان داد، 
انتظار نمی رفت در عمل اهتمامی 
برای تکمیل آن داشته باشد. شاهد 

دیگر این موضوع پیشرفت فیزیکی 
91 درصدی این طرح تا سال 94 
بود که با توجه به اینکه در سال 93، 
87 درصد پیشرفت فیزیکی حاصل 
شده بود، نشــان می دهد در سال 
گذشــته پیشرفت فیزیکی مسکن 

مهر، حدود 4 درصد بوده است!
طرحی برای مردم

پروژه مسکن مهر که در دولت 
قبل کلید خورد برای غلبه نسبی 
بر معضل مســکن اقشار فرودست 
جامعه طراحی شده بود که از قبل 
آن حدود 2 میلیون نفر صاحبخانه 
شــدند و به همیــن دلیل با پایان 
دولت قبل درصد خانوارهای دارای 
خانه ملکی به رکورد 68/4 درصد 
رسید، رقمی که با روی کار آمدن 
دولت تدبیر و امید در سال نخست 
فعالیتش با 4 درصد کاهش به 64/2 
درصد و در ســال 93 نیز به 65/6 

درصد تبدیل شد.
بر اســاس آمار در دولت قبل، 
تعداد خانوارهای مســتاجر با یک 
روند نزولی نسبی مواجه شد و در 
سال پایانی دولت دهم )1391( به 
21/7 درصد کاهش پیدا کرد، رقمی 
که در سال نخست دولت یازدهم 
به 25/9 درصد و در ســال 93 نیز 

به 24/3 درصد افزایش پیدا کرد.
ولی اکنــون تنها تلاش دولت 
برای رونق بخشیدن به بازار مسکن، 
تمرکز روی افزایش تقاضا از طریق 
وام های مســکن بوده کــه هر بار 
با اســمی و تنها از طریق افزایش 
مبلغ وام پیگیری شده است. طرح 
وام جوانان، طرح مسکن اجتماعی، 
وام 160 میلیونی و ... یکی پس از 

دیگری از ســوی دولت به عنوان 
راه حل خانه دار شدن مردم مطرح 
شد بدون آنکه اقدامی برای افزایش 
تولید مسکن صورت پذیرد. اقدامی 
که به اعتقاد کارشناســان نه تنها 
گرهی از مشــکلات مردم نگشوده 
که تنها به نفع دلالان بازار مسکن 

تمام شده است.
هر چند شورای پول و اعتبار و 
مسئولان دولتی وام 160 میلیونی 
را راهی برای  خانه دار شدن می دانند 
اما کارشناسان معتقدند چنین وامی 
با اقســاط 1/8 تا 2 میلیون تومان 
عملًا دور از دســترس بسیاری از 
مردم است، چرا که برای پرداخت 
چنین اقساطی، احتمالاً باید درآمد 
بالای 5-6 میلیون تومان داشــت، 
به علاوه آنکه ســود این وام، 170 

میلیون تومان برآورد شده است.
آنچه از کارنامه سه ساله دولت 
در حوزه مسکن بدست می آید تأیید 
این نکته اســت کــه دولت برنامه 
کارآمدی برای حل مشکل مسکن 
ندارد و شــاید حتی اراده ای برای 
این امر وجود ندارد و کما فی السابق 
دولت با طرح هایی برای دستکاری 
قیمتی بازار راه را برای سودجویی 

دلالان باز می کنند.
رئیس جمهور بعد از گذشــت 
سه سال از عمر دولت همچنان از 
موضع منتقد با این مشکل اساسی 
مردم برخورد می کند و بدون ارائه 
پیشنهادی کارآمد، همچون طول 
این ســه ســال تمرکز خود را بر 
سرکوب تلاش های حقیقی دولت 
گذشــته و دادن امیــد مجازی به 

کارهای آینده قرار داده است.

با مشخص شدن بی خاصیتی برجام

 افت بورس در سال جدید هم ادامه دار شد


